
PROTOKÓŁ  Nr  XXIII/2012 
z obrad sesji Rady Miejskiej 

odbytych w dniu  25 października 2012r. 
 

Ad. 1.  W Sali konferencyjnej Urzędu Miasta i Gminy Chodecz przy ul. Kaliskiej 2 o 
godz. 1000 Przewodnicząca Rady Miejskiej w Chodczu – Danuta Warszawska dokonała 
otwarcia obrad XXIII sesji Rady Miejskiej w Chodczu. Powitała radnych, Burmistrza Chodcza – 
Kazimierza Sawińskiego, Sekretarza MiG Chodecz – Benedykta Nowakowskiego, Skarbnika 
MiG Chodecz – Danutę Nowakowską, kierowników jednostek budżetowych, kierowników 
zakładów pracy, sołtysów oraz pozostałe osoby obecne na Sali. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej stwierdziła, iż w obradach sesji uczestniczy 12 radnych na 
stan 15 radnych, wobec powyższego obrady dzisiejszej sesji są prawomocne do 
podejmowania uchwał. W obradach sesji nie uczestniczą radni: Kazimierz Powietrzyński, 
Arkadiusz Koza oraz Bohdan Kluzik, wszystkie nieobecności są usprawiedliwione. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej przeszła do następnego punktu porządku obrad – 
przedstawiła proponowany porządek obrad sesji jak niżej. 
 
Proponowany porządek obrad: 
 
1. Otwarcie. 

- stwierdzenie prawomocności obrad, 
- przyjęcie porządku obrad, 
- przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji, 

2.   Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym. 
- przedłożenie informacji przez  Burmistrza, 
- dyskusja, 

3.   Sprawozdania o odbytych posiedzeniach  Komisji  Rady  Miejskiej w okresie   
      międzysesyjnym – Przewodniczący Komisji. 
       -  udzielenie przez  Burmistrza Chodcza odpowiedzi i wyjaśnień co do przedłożonych     
           wniosków z posiedzeń Komisji, 
       -  dyskusja, 
4.  Uchwała w sprawie obwodów głosowania.  
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie -  P. Sekretarz MiG, 
       -  opinia Komisji  Obywatelskiej i Ochrony Środowiska, 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały,     
 5.  Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie powołania składu osobowego stałej Komisji   
       Rewizyjnej. 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Przewodnicząca Rady, 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały, 
6.  Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie powołania składu osobowego stałej Komisji   
       Rolnej i Infrastruktury Technicznej. 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Przewodnicząca Rady. 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały, 
7.  Uchwała w sprawie  wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i na   



     wydzierżawienie nieruchomości gruntowej   stanowiącej własność  Miasta  i   Gminy   
     Chodecz.(Psary). 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Jerzy Bontal, 
       -  opinia Komisji  Rolnej i Infrastruktury Technicznej, 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały,  
8.   Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i na   
     wydzierżawienie nieruchomości gruntowej   stanowiącej własność  Miasta  i   Gminy   
     Chodecz.(Kromszewice). 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Jerzy Bontal,  
      -  opinia Komisji  Rolnej i Infrastruktury Technicznej, 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały,    
 9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i na   
     wydzierżawienie nieruchomości gruntowej   stanowiącej własność  Miasta  i   Gminy   
     Chodecz.(Kromszewice). 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Jerzy Bontal   
       -  opinia Komisji  Rolnej i Infrastruktury Technicznej, 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały,  
10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i na   
     wydzierżawienie nieruchomości gruntowej   stanowiącej własność  Miasta  i   Gminy   
     Chodecz.(Zbijewo). 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Jerzy Bontal 
      -  opinia Komisji  Rolnej i Infrastruktury Technicznej, 
      -  dyskusja, 
      -  podjęcie uchwały, 
11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i na   
     wydzierżawienie nieruchomości gruntowej   stanowiącej własność  Miasta  i   Gminy   
     Chodecz.(Strzyżki). 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Jerzy Bontal 
       -  opinia Komisji  Rolnej i Infrastruktury Technicznej, 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały, 
12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przejęcie od Powiatu Włocławskiego    
       zadań z zakresu zimowego utrzymania dróg powiatowych oraz ulic leżących w ciągach  
       tych dróg w sezonie zimowym 2012/13. 
       -  przedłożenie informacji w przedmiotowej sprawie  - P. Eugeniusz Nowakowski 
       -  opinia Komisji  Rolnej i Infrastruktury Technicznej, 
       -  dyskusja, 
       -  podjęcie uchwały, 
13.  Analiza sprawozdania z wykonania budżetu Miasta i Gminy Chodecz za I półrocze 2012r. 
       - przedłożenie sprawozdania – Skarbnik MiG, 
       - opinia Komisji Budżetu i Finansów, 
       - dyskusja, 
       - przyjęcie sprawozdania, 
14.  Uchwała  zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta i Gminy Chodecz    



        na 2012r.         
       - przedłożenie informacji w powyższej sprawie – Skarbnik MiG, 
       - opinia Komisji Budżetu i Finansów, 
       - dyskusja, 
       - podjęcie uchwały, 
15. Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego. 
       - przedłożenie informacji w powyższej sprawie – Skarbnik MiG, 
       - opinia Komisji Budżetu i Finansów, 
       - dyskusja, 
       - podjęcie uchwały, 
16. Uchwała w sprawie zmian do Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Chodecz  
       na lata 2011-2019. 
       - przedłożenie informacji w powyższej sprawie – Skarbnik MiG, 
       - opinia Komisji Budżetu i Finansów, 
       - dyskusja, 
       - podjęcie uchwały, 
17.  Interpelacje i  zapytania radnych. 
18.  Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
        -  rola zbiorników wodnych w krajobrazie rolniczym - informacja P. Janusz Mujta. 
19.  Zakończenie obrad sesji. 
 
 
Po przedłożeniu porządku obrad sesji Przewodnicząca Rady Miejskiej zaproponowała, na 
prośbę Pana Janusza Mujty, przedłożenie informacji na temat roli zbiorników wodnych w 
krajobrazie rolniczym przed realizacją całego porządku obrad. Przewodnicząca Rady zwróciła 
się z zapytaniem, czy Rada wyraża zgodę na wprowadzenie zmiany do porządku obrad. Rada, 
tj. 12 radnych, wyraziła aprobatę. Wobec powyższego Przewodnicząca poddała pod 
głosowanie przedstawiony porządek obrad sesji. Za przyjęciem proponowanego porządku 
było 12 radnych, przeciwnych nie było, wstrzymujących nie było. Porządek obrad XXIII sesji 
został przyjęty 12 głosami za. 
Przewodnicząca Rady przekazała, iż protokół z obrad poprzedniej sesji został sporządzony, był 
przedłożony do wglądu, każdy zainteresowany miał możliwość zapoznania się z protokołem w 
Biurze Rady. Protokół został poddany pod głosowanie. Za przyjęciem protokołu Nr XXII 
głosowało – 12 radnych, przeciwnych – 0, wstrzymujących się – 0. Protokół z poprzedniej sesji 
został przyjęty 12 głosami za. 
Przewodnicząca Rady Miejskiej udzieliła głosu Panu J. Mujcie. 
Pan J. Mujta poinformował, iż został oddelegowany przez Zespół Szkół w Kowalu na szkolenie 
organizowane przez Wojewódzkie Fundusze w Poznaniu, we Wrocławiu i w Toruniu, było to 
szkolenie związane z małymi zbiornikami i z rolą wody jako takiej w przyrodzie. Został on 
wyznaczony do przeprowadzenia 3 szkoleń, m.in. z Państwem dzisiaj. Podziękował za 
przesunięcie jego wystąpienia w porządku obrad. Następnie Pan Mujta rozpoczął od 
nakreślenia sytuacji i stwierdzenia jakie funkcje mają zbiorniki wodne. 
 

Ad. 2. Sprawozdanie z działalności Burmistrza w okresie międzysesyjnym.  
 

Przewodnicząca Rady Miejskiej udzieliła głosu Burmistrzowi Chodcza.  
Burmistrz Chodcza Kazimierz Sawiński przedłożył sprawozdanie z działalności między sesjami. 



Treść sprawozdania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Przewodnicząca  Rady otworzyła dyskusję.   
Dyskusji w przedmiotowym temacie nie było. 
 
  Ad. 3.   Sprawozdania o odbytych posiedzeniach  Komisji  Rady  Miejskiej w okresie   
  międzysesyjnym – Przewodniczący Komisji. 
 
Przewodnicząca Rady Miejskiej poprosiła przewodniczących stałych Komisji Rady Miejskiej o 
przedłożenie sprawozdań z działalności Komisji w okresie międzysesyjnym. 
Przewodniczący  Komisji Rady Miejskiej przedłożyli sprawozdania z odbytych posiedzeń jak 
niżej: 
Przewodnicząca Rady Miejskiej udzieliła głosu Przewodniczącemu Komisji Budżetu i 
Finansów, Panu Kazimierzowi Powietrzyńskiemu, w związku z jego nieobecnością, w 
zastępstwie przedstawił zagadnienia radny Jerzy Stempczyński. 
Pan Jerzy Stempczyński przekazał, iż Komisja Budżetu i Finansów spotkała się dwa razy, 4 
października i 16 października 2012 r. Tematyka obrad dotyczyła, m.in.: 
- analizy budżetu Miasta i Gminy Chodecz za I półrocze 2012 roku, 
- propozycje zmiany do budżetu na 2012 rok. 
Radny  Stempczyński powiedział, iż na posiedzeniach ww. Komisji gościli Burmistrz Chodcza, 
Pani Skarbnik MiG oraz inne osoby. Jeżeli chodzi o wnioski z posiedzeń Komisji Budżetu i 
Finansów to: po dokładnej analizie Komisja pozytywnie zaopiniowała zmiany  w budżecie na 
2012 r. a wynikające z tego, jak przedstawiła Pani Skarbnik, z braku środków po stronie 
dochodów o czym Pani Skarbnik będzie zapewne mówiła. Także jest to związane ze 
zmniejszeniem subwencji oświatowej, na przykład zmniejszenie po stronie udziału podatku 
rolnego i nieruchomości, także udziału podatku od czynności cywilno-prawnych, co łącznie 
uczyniło prawie 400 tys. złotych. Więc tych środków w budżecie Gminy po stronie dochodów 
na ten rok zabraknie i stąd te działania związane także z tematyką sesji oraz kolejnym 
punktem związanym z wzięciem kredytu długoterminowego w wysokości 350 tys. złotych.  
Ponad to Komisja wnioskowała do Pana Burmistrza aby jedną z rodzin na przykład umieścić w 
wolnych zasobach lokalowych, np. w miejscowości Łania. Jeżeli udało by się pozyskać ten 
lokal to Gmina nie musiałaby ponosić kosztów związanych z płaceniem należności, np. 
Spółdzielni Mieszkaniowej w Chodeczku, jest tam wiele wyroków związanych z eksmisją. 
Grozi to tym, że kolejny rok budżetowy 2013, Gmina będzie ponosić kolejne wydatki, jeśli nie 
zapewni lokalu zastępczego. 
Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała analizę z wykonania budżetu za I 
półrocze 2012 roku oraz wzięcie kredytu długoterminowego, gdyż środki zabezpieczyć trzeba 
na ten rok a potrzeby są duże.  
Radny Stempczyński przedstawił także propozycje, z którymi zapoznała się Komisja, m.in. 
propozycje Ministra Finansów oraz Pana Burmistrza jeżeli chodzi o stawki podatkowe na 
2013r. 
Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie odniosła się także do wniosku Zakładu Gospodarki 
Komunalnej z ubiegłego roku, jak pamiętacie Państwo kontrola nakazała zwrot na rzecz 
Miasta i Gminy kwoty ponad 100 tys. złotych, ale to kwota wirtualna gdyż, związana z 
niepłaceniem na przykład zaległego czynszu, zaległościami za wodę itd. Aby dać możliwość 
Zakładowi „nabrania oddechu” do końca tego roku zgodziliśmy się, aby ta kwota nie 
podlegała zwrotowi. W tym roku Zakład ponownie zwrócił się z tym samym wnioskiem na 
kolejny rok budżetowy, i Komisja proponuje aby przychylić się do tego wniosku.  



Przewodniczący Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska Pan Jerzy Stempczyński 
poinformował następnie, iż Komisja ta spotkała się w okresie międzysesyjnym jeden raz, 11 
października 2012 r. Temat posiedzenia dotyczył analizy sprawozdania z wykonania budżetu 
za 2012 rok, co Komisja też pozytywnie zaopiniowała. Poruszanym tematem było również 
kilka spraw bieżących, m.in. sprawa Posterunku Policji w Chodczu, szacunek dla mieszkańców 
Gminy i osób, które zaangażowały się w obronę Posterunku. Komisja również pozytywnie 
odniosła się do wniosku Zakładu Gospodarki Komunalnej o przedłużenie na kolejny okres 
zwrotu nadwyżki środków a także wnioskujemy aby zastanowić się nad możliwością w roku 
przyszłym odnowienia tablic informacyjnych (chodzi o plan miasta). Pojawiła się także sprawa 
po raz kolejny drzew przy drodze Chodecz-Choceń, zagrażających pojazdom na tym szlaku. 
Komisja także pozytywnie odniosła się do nowego podziału na okręgi wyborcze. Na 
posiedzenie Komisji zgłosił się także Pan Paweł Grzanka ze skargą na bezczynność organów, 
którą przekazano do Urzędu Miejskiego. Pan Grzanka twierdził, że nie otrzymywał 
odpowiedzi przez jakiś dłuższy okres.  
 
Przewodniczący Komisji Rolnej i Infrastruktury Technicznej Pan Wiesław Feliniak wskazał, iż 
Komisja spotkała się jeden raz w okresie międzysesyjnym a było to w dniu 12 października 
2012 r. Omawiane były takie tematy jak: 
- analiza stawek podatkowych na 2013 rok, 
- zimowe utrzymanie dróg powiatowych i ulic będących w tym ciągu w sezonie 2012-2013, 
- przedłużenie umów dzierżawy na grunty rolne należące do Gminy Chodecz. 
Co do zimowego utrzymania dróg chodzi o przejęcie ich od Powiatu przez Gminę Chodecz. 
Jest tutaj mowa o kwocie około 14 tys. 200 złotych miesięcznie z możliwością podniesienia 
tej kwoty o około 20%. W tej sprawie opinia Komisji jest pozytywna. Ale w trakcie dyskusji 
padały zdania, iż kwota ta powinna być wyższa. Sprawa jest w kwestii Urzędu.  
W sprawie przedłużenia umów dzierżaw, chodzi o działki rolne od kilkunastu lat dzierżawione 
przez rolników, i część z tych umów już wygasła. Komisja wyraziła opinię by działek tych nie 
sprzedawać, ewentualnie w drodze prawa pierwokupu przez obecnych dzierżawców. Pan 
Feliniak poinformował, iż Pani Mecenas stwierdziła, że w tym przypadku nie ma czegoś 
takiego jak prawo pierwokupu. Potrzeba jest wywołania uchwał by dalej przedłużyć 
dzierżawy. Komisja pozytywnie wnioskuje do Pana Burmistrza o przedłużenie tych umów w 
formie uchwał.  
 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Zdrowia, Kultury i Sportu radna Grażyna Wilińska 
przekazała, iż Komisja spotykała się dwa razy: na wspólnym posiedzeniu, o czym informował 
Pan Stempczyński oraz 10 października 2012 roku. Na drugim spotkaniu była omawiana 
analiza, były analizowane stawki podatku i opłat na rok 2013. Pani Grażyna Wilińska 
poinformowała, iż w tematyce miała się znaleźć analiza sytuacji finansowej oświaty ale 
otrzymaliśmy pismo i przełożyliśmy ten punkt na inny termin. Były także rozpatrywane 
sprawy bieżące. Złożono do Pana Burmistrza dwa wnioski. Pierwszy żeby porównano ilość 
zużytych kW  na oświetlenie Gminy w Chodczu w porównywalnym okresie, czyli styczeń- 
sierpień 2011 oraz styczeń-sierpień 2012. Poproszono o przedłożenie, przeanalizowanie 
sytuacji czy można nie wyłączać oświetlenia w weekendy, czyli z piątku na sobotę, z soboty na 
niedzielę, gdzie w Chodczu organizuje się różne imprezy, może dojść do prywatnych spotkań 
w dni wolne.  
 
Przewodniczący Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska Pan Stempczyński dodał, iż 



Komisja w kwestii drzew przy drodze Chodecz-Choceń proponuje, by przygotować to na sesję 
listopadową aby Rada zajęła w formie stanowiska taki wniosek, uchwała stanowiska 
skierowanego do Urzędu Marszałkowskiego aby te drzewa wyciąć i zabezpieczyć 
przejezdność.  
Radny Stempczyński powiedział także, iż wpłynęło pismo do Wojewody podpisane „grupa 
radnych”. Też należy wyjaśnić to po raz kolejny, bo pierwsze było z wiosny. Co najdziwniejsze 
grupa radnych podpisuje a Wojewoda odpisuje.  
 
Pani Przewodnicząca Danuta Warszawska (pod nieobecność radnego Arkadiusza Kozy) 
udzieliła informacji, iż Komisja Rewizyjna spotkała się raz wraz z Komisją Budżetową. Nie  
podejmowano stosownych decyzji. Pan Koza spotkał się tylko informacyjnie z członkami 
Komisji.  
 
Przewodnicząca Danuta Warszawska udzieliła głosu Panu Burmistrzowi Chodcza.  
Pan Burmistrz udzielił wyjaśnień na temat drugi, odnośnie tablicy informacyjnej, będzie ona 
odnowiona na wiosnę przyszłego roku. Na temat lokalu w Łani będzie rozmawiał z Panem 
Grzybowskim, kogo ewentualnie będzie można tam umieścić, poinformuje radnych o tym, 
może na następnej sesji.  
Przewodnicząca Danuta Warszawska odczytała kolejne wnioski do Pana Burmistrza wraz z 
wyjaśnieniami. Treść wniosków i odpowiedzi stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Pani Przewodnicząca otworzyła dyskusję. 
Radna Wilińska zwróciła uwagę, iż nie ma odpowiedzi na wniosek w sprawie zużytych kW, 
jeżeli wyłączamy to oświetlenie, chciałaby się dowiedzieć jaka jest ta oszczędność. 
Pani Skarbnik – Danuta Nowakowska wyjaśniła, iż liczników mamy 50, w poprzednim okresie 
były odczyty szacunkowe, rachunki przychodzą różnie, nie jest w stanie porównać kW. 
Dołożenie jest nie do samego oświetlenia ale do konserwacji. Umowa wygasła, należało 
nawiązać nową umowę, stawka wzrosła.  
Radna Grażyna Wilińska stwierdziła, iż śledzi to na bieżąco i zawsze mniej więcej jest 
porównywalna ilość zużycia energii. Ktoś musi to kontrolować. Pani Nowakowska 
odpowiedziała, iż między jednym a drugim odczytem jest kontrola.  
Pani Wilińska – my w dalszym ciągu nie wiemy czy jest oszczędność, czy jej nie ma, nie widzi 
tej oszczędności, wobec czego przedstawcie nam Państwo konkrety. 
Pani Skarbnik jeszcze raz powtórzyła, że energia a konserwacja to są dwie różne sprawy. Pan 
Burmistrz na poprzedniej sesji wskazywał jakie są oszczędności w energii.  
Radna Wilińska – jeżeli są te oszczędności to dlaczego zwiększamy nakład, to z tych 
oszczędności powinniśmy przerzucić  nie zwiększać budżetu. 
Pani Skarbnik odpowiedziała, iż w budżecie było minimalne założenie na to światło, sami 
Państwo dyskutowali, że tego nie starczy i faktycznie w porównaniu do roku 2011 o 100 tys. 
mniej było.  
Przewodnicząca Danuta Warszawska stwierdziła, iż wrócimy do tego punktu na Komisjach. 
Pani Ewa Kwiatkowska zwróciła się z zapytaniem dotyczącym konserwacji, na co to jest. Pan 
Burmistrz odpowiedział, iż chodzi o utrzymanie punktów świetlnych. Wrócimy do tego 
punktu. 
Pani Przewodnicząca Danuta Warszawska zamknęła dyskusję. 
 

Ad. 4. Uchwała w sprawie obwodów głosowania. 



 
Informację w przedmiotowej sprawie przedłożył Sekretarz Miasta i Gminy Chodecz Pan 
Benedykt Nowakowski. 
Sekretarz powiedział, iż przepisy wprowadzające ustawę Kodeks Wyborczy w art. 14 
nakładają na Rady Gmin obowiązek dokonania podziału Gmin na obwody głosowania w 
terminie 3 miesięcy od dnia podjęcia uchwały, dlatego też przedkładam Wysokiej Radzie 
projekt  w sprawie obwodów głosowania, ustalenia ich numerów, granic, siedzib Komisji 
Wyborczych. W dokonywanym podziale Miasta i Gminy Chodecz na obwody głosowania 
utrzymano federalną zasadę wynikającą z art. 12 § 3 Kodeksu Wyborczego. Treść 
uzasadnienia stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Opinia Komisji Obywatelskiej i Ochrony Środowiska w tej sprawie jest pozytywna. 
Przewodniczący Komisji radny Stempczyński stwierdził, że jednak kontrowersje są, były i 
będą. Ten projekt wisiał dość długo na stronie Urzędu, każdy mógł zgłaszać swoje wnioski. 
Ideą tego podziału jest: wyrównać pracę w poszczególnych komisjach, jednocześnie ułatwić 
dostęp do głosowania.  
Pani Przewodnicząca D. Warszawska otworzyła dyskusję. 
P. Banasiak Józef wyraził, iż lepiej jest przenieść nas do Chodcza, niż do Psar. Jeżeli się ogłasza 
to trzeba z mieszkańcami uzgodnić. Po to my radnych wybieraliśmy by z mieszkańcami 
uzgodnili.  
Radna Wilińska zapytała czy jest możliwość przedłużenia, żebyśmy przedyskutowali z ludźmi. 
Sekretarz Nowakowski odpowiedział, iż musimy być konsekwentni w podejmowaniu uchwały. 
Pani radna Grażyna Wilińska rozumie, że musi być to sołectwo Zalesie Kubłowo Przysypka, 
tylko żeby ta siedziba obwodowej komisji nie była w Zalesiu tylko np. w Chodczu.  
Pan Banasiak – my nie chcemy żeby było połączenie z Zalesiem. 
Pan Sekretarz odpowiedział, iż w całym okręgu wyborczym mamy 392 mieszkańców 
natomiast w samej Przysypce 50 i nie wie czy dla Zalesia i Kubłowa byłoby to dobrze 
gdybyśmy komisję przenieśli do Chodcza. 
Pan radny Jerzy Szałański wystąpił z zapytaniem, iż chodzi o zrozumienie społeczeństwa a nie 
robienia rewolucji. Współczuje Komisji Obywatelskiej, że tego nie „dojrzała”, bo naprawdę to 
jest bulwersujące dla mieszkańców. Nie wolno rozbijać największych więzi, która była 
związana. To jest dyktando, to jest wyrok odgórny. To jest dyktando pod przyszłe wybory. Już 
się dyktuje kto gdzie może startować. Tak jest P. Sekretarzu, dyktando , nie będę mówił jakie.  
Przewodnicząca zamknęła dyskusję. 
Przewodnicząca poprosiła o odczytanie projektu uchwały w przedmiotowej sprawie. 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały.  
Przewodnicząca Danuta Warszawska poddała projekt uchwały pod głosowanie. Za głosowało 
9, przeciw 1, wstrzymało 2. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/119/12 została podjęta 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 5. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie powołania składu osobowego stałej 
Komisji Rewizyjnej. 

 
Pani Przewodnicząca Rady wyjaśniła, iż z powyższym faktem z poprzedniej sesji z 25 września 
został powołany na przewodniczącego Komisji Rewizyjnej Pan Arkadiusz Koza, powinien 
znaleźć się w składzie osobowym Komisji Rewizyjnej, dlatego została przygotowana uchwała 
w sprawie zmiany składu osobowego Komisji Rewizyjnej. Również Pan Arkadiusz Koza złożył 
takie oświadczenie, które Pani Danuta Warszawska odczytała.  



Pani Przewodnicząca Rady Miejskiej otworzyła dyskusję. Wyjaśniła, iż Pan Arkadiusz Koza nie 
musiał być obecny na sesji, ale w związku z chorobą jest to usprawiedliwione. Już jest 
powołany, jest to tylko formalna sprawa.  
Dalszej dyskusji w tym temacie nie było ze strony radnych oraz gości, Przewodnicząca 
zamknęła dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 
wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/120/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 6. Uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie powołania składu osobowego stałej 
Komisji Rolnej i Infrastruktury Technicznej.  

 
Pani Przewodnicząca Rady przedłożyła informację w przedmiotowej sprawie podobnie jak w 
przypadku poprzedniej uchwały. Zapytała Panią radną Ewę Kwiatkowską czy wyraża zgodę, 
aby zostać członkiem Komisji Rolnej i Infrastruktury Technicznej.  
Pani Kwiatkowska wyraziła zgodę.  
Dyskusji w tym temacie nie było ze strony radnych oraz gości, Przewodnicząca zamknęła 
dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 
wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/121/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 7. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i 
na wydzierżawienie nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Miasta i Gminy 
Chodecz (Psary). 

 
Przewodnicząca Rady Miejskiej udzieliła głosu Panu Jerzemu Bontalowi w sprawie 
przedłożenia powyższego tematu. 
Jerzy Bontal, pracownik Urzędu Miasta i Gminy przedłożył informację, iż pięć kolejnych 
uchwał dotyczy tego samego, różnią się tylko miejscowości. Pan Bontal zaznaczył, że omówi 
je po „krótce”, żeby nie wracać do każdej uchwały po kolei, bo to dotyczy tego samego. W 
dniu 2 września 2002 roku, z pięcioma dzierżawcami Gmina zawarła umowy dzierżawy na 
tzw. mienie gminne, tak się nazywa w nomenklaturze, na 10 lat. Umowy te skończyły się 1 
września 2012 roku, w związku z tym wystąpiliśmy do Rady, zresztą zasięgając opinii radcy 
prawnego, co dalej z tymi gruntami. Dotyczy to obszaru 4 ha 50 a i 68 m2. Były propozycje 
żeby to sprzedać dotychczasowym dzierżawcom na zasadach pierwokupu, ustawa o 
gospodarce nieruchomościami na to nie zezwala. Można sprzedawać budynki, nie można 
sprzedawać gruntów. Komisje Rady zaproponowały żeby przedłużyć dotychczasowym 
dzierżawcom te umowy na nowych warunkach na następne 10 lat. Dotyczy to dwóch 
dzierżaw w Kromszewicach, jednej w Psarach, jednej w Zbijewie, jednej w Strzyżkach, a więc 
w sumie 5 miejscowości. Powierzchnie są różne. Art. 37 ustawy o gospodarce 
nieruchomościami mówi, że jeżeli chcemy przedłużać w formie bez przetargowej a dłużej niż 
3 lata, musi mieć zgodę Rady w formie uchwały.  
Pani Przewodnicząca poprosiła o opinię Komisji Rolnej i Infrastruktury Technicznej. 
Przewodniczący Komisji Pan Feliniak Wiesław wyraził, iż opinia Komisji jest pozytywna. 



Pani Danuta Warszawska otworzyła dyskusję. 
Pani Ewa Kwiatkowska zapytała, czy nie mają ksiąg wieczystych, czy podjęto działania w tym 
kierunku żeby założyć księgi wieczyste dla tych dwóch działek.  
Pan Bontal odpowiedział, iż Kromszewice, jest to o tyle utrudnione założenie ksiąg 
wieczystych, że te dwie działki jest to troszeczkę umowna granica. Dotyczy to jednej dużej 
działki na której jest remiza strażacka. Można tylko że musimy podjąć decyzję czy wydajemy 
pieniądze. Najpierw to tniemy na kawałki, wydzielamy remizę, wydzielamy poszczególne 
działki. Jeżeli będzie taka wola w tym momencie będzie można wystąpić o założenie księgi 
wieczystej na konkretną działkę. W tej chwili te działeczki są podzielone umownie między 
tych co wydzierżawiają. Działka jest jedna cała, łącznie z remizą. Nie ma księgi wieczystej. 
Mamy różnych dzierżawców na tej samej działce. Jeżeli chcemy założyć księgę wieczystą 
obojętnie na której działce, trzeba by to poszatkować, pociąć na działki. Decyzja Rady i 
Burmistrza, że robimy coś takiego. Wtedy po podzieleniu występujemy poprzez zasiedzenie o 
założenie ksiąg wieczystych.  
Przewodnicząca zamknęła dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 
wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/122/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 8. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i 
na wydzierżawienie nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Miasta i Gminy 
Chodecz (Kromszewice). 

 
Przewodnicząca udzieliła głosu Panu Bontalowi.  
Pan Bontal wyjaśnił, iż uchwała dotyczy tego samego co poprzednia. 
Komisja Rolna i Infrastruktury Technicznej wyraziła pozytywną opinię.  
Pani Danuta Warszawska otworzyła dyskusję.  
Dyskusji w tym temacie nie było ze strony radnych oraz gości, Przewodnicząca zamknęła 
dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 
wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/123/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 9. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i 
na wydzierżawienie nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Miasta i Gminy 
Chodecz (Kromszewice). 

 
Pani Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Panu J. Bontalowi. 
Pan Bontal wyjaśnił, iż chodzi o działkę przy remizie.  
Komisja Rolna i Infrastruktury Technicznej wyraziła pozytywną opinię.  
Pani Danuta Warszawska otworzyła dyskusję.  
Dyskusji w tym temacie nie było ze strony radnych oraz gości, Przewodnicząca zamknęła 
dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 



wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/124/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
 

Ad. 10. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i 
na wydzierżawienie nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Miasta i Gminy 
Chodecz (Zbijewo). 

 
Pani Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Panu J. Bontalowi. 
Pan Bontal wskazał, iż chodzi o to samo jak w punktach poprzednich.  
Komisja Rolna i Infrastruktury Technicznej wyraziła pozytywną opinię.  
Pani Danuta Warszawska otworzyła dyskusję.  
Dyskusji w tym temacie nie było ze strony radnych oraz gości, Przewodnicząca zamknęła 
dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 
wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/125/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 11. Uchwała w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku przetargu i 
na wydzierżawienie nieruchomości gruntowej stanowiącej własność Miasta i Gminy 
Chodecz (Strzyżki). 

 
Pani Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Panu J. Bontalowi. 
Pan Bontal wskazał jak wyżej. Dodał poza tym, że proponowaną uchwałą dokonaliśmy 
wydzielenia, na tej działce znajduje się świetlica w Strzyżkach o której czasem mówimy i dom 
mieszkalny, razem zostało to wydzielone. To co Państwo macie w uchwale to aktualny nr 
działki po podziale.  
Komisja Rolna i Infrastruktury Technicznej wyraziła pozytywną opinię.  
Pani Danuta Warszawska otworzyła dyskusję.  
Dyskusji w tym temacie nie było ze strony radnych oraz gości, Przewodnicząca zamknęła 
dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 
wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/126/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przejęcie od Powiatu 
Włocławskiego   zadań z zakresu zimowego utrzymania dróg powiatowych oraz ulic 
leżących w ciągach tych dróg w sezonie zimowym 2012/13. 

 
Przewodnicząca Rady Miejskiej udzieliła głosu Panu Eugeniuszowi Nowakowskiemu w 
sprawie przedłożenia informacji w powyższej sprawie. 
Pan Eugeniusz Nowakowski, pracownik Urzędu Miasta i Gminy Chodecz, dokonał 
wprowadzenia. Powiedział, iż od kilku lat sytuacja się nie zmienia. Powiat Włocławski 
proponuje przejęcie zimowego utrzymania dróg powiatowych Gminie. W większości zadania 
te wykonuje Zakład Gospodarki Komunalnej. W sytuacjach trudnych, ekstremalnych 



posiłkujemy się SKR-em Chodecz, bądź prywatnymi wykonawcami. W związku z tym, że 
większość dróg gminnych leży w ciągach powiatowych, jakakolwiek akcja odśnieżania i tak 
musi się zacząć drogą wojewódzką, bądź którąś z dróg powiatowych. Było by błędem 
jechanie „z podniesionym pługiem” drogą powiatową ponieważ nie mamy ich w utrzymaniu, 
żeby dojechać do drogi gminnej. Po konsultacji z Panem Grzybowskim dokonaliśmy 
rozeznania co do możliwości uzyskania pomocy od SKR, który jest zainteresowany, od 
prywatnych właścicieli pługów ciągnikowych przystosowanych do odśnieżania. W tych 
sytuacja trudnych są w stanie nam pomóc. Oczywiście za odpłatą. Pan Burmistrz i Pan 
Grzybowski wyrazili opinię, iż powinniśmy wzorem lat ubiegłych podjąć i w tym roku tą 
decyzję. Pan Nowakowski dodał ponad to, iż odpłatność jest na poziomie roku ubiegłego, 
pomniejszona o 400 czy 500 złotych, ponieważ zmniejszyła im się powierzchnia dróg. 
Proponowany ryczałt jest na poziomie 14.300 zł.  
Przewodniczący Komisji Rolnej i Infrastruktury Technicznej Pan Wiesław Feliniak przedłożył 
pozytywną opinię Komisji i ponadto przekazał, iż Komisja proponuje zwiększenie tej kwoty o 
20 % w przypadku trudnych warunków. 
Pan Nowakowski wyjaśnił, że w porozumieniu jest zapis tego rodzaju, że jeżeli przez miesiąc 
nie będzie potrzeby podjęcia akcji ryczałt zostanie zmniejszony do poziomu 60 %. Jeśli w 
grudniu nie będzie konieczności wyjazdu to z tych 14 tys. dostaniemy 60 %. Jest to związane z 
tym, że w ubiegłym roku został wynegocjowany zapis, że w szczególnie trudnych warunkach 
ciągnących się min. 7 dni, jest możliwość zwiększenia. Tzn. otrzymamy ryczałt o 10 % większy 
ale nie więcej niż 20 %. Chociaż to też nie jest określone co oznacza „trudne warunki”, jest to 
znowu kwestia negocjacji. Wtedy Gminy zbierają się razem i negocjują czy te warunki są 
trudne. Przy braku podjęcia akcji odejmują nam 40 %, jeśli w ciągu miesiąca nie ma potrzeby 
podjęcia akcji.  
Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusję. 
Radna Kwiatkowska stwierdziła, iż jakby nie patrzeć wychodzimy na minusie. To jest mniej 
korzystna umowa, niż w roku ubiegłym.  
Pan radny Stempczyński zapytał jakie jest w tej sprawie stanowisko Pana Grzybowskiego. Czy 
jest zadowolony czy nie.  
Pan Grzybowski odpowiedział, iż jeszcze nie zdarzyło się w latach ubiegłych żeby Gmina do tej 
kwoty dopłacała. 
Pani Kwiatkowska powiedziała, że zyskać trzeba ale nie stracić. 
Pan Grzybowski wskazał, iż być może. To jest forma ryczałtu, więc raz stracimy raz zyskujemy 
ale generalnie 10 lat świadczymy te usługi i Gmina nigdy nie dopłacała ze swoich środków i 
jeszcze wystarczało dla drugich Gmin z tej kwoty. 
Pan Jerzy Szałański zapytał skąd jest taki wynalazek i skąd został wynaleziony. Czy 
ogólnopolskie są przetargi, czy jest śnieg czy nie ma śniegu, wygrywa przetarg, na jego 
korzyść jest. Dlaczego tak jest, że 20 % dołożyć to 20 ująć a nie 40 zabrać a 20 dołożyć. Tutaj 
jest coś takie, jak kto chce.  
Pan Grzybowski odpowiedział, iż te czynności które w tym roku zaczęliśmy rekombinować. Te 
udziały, obniżki, zwyżki wynikają z roku ubiegłego, gdzie środki ze Starostwa spłynęły do Gmin 
a zimy nie było. Ale jest to jeszcze kwota do przyjęcia. 
Pan Sołtys Stanisław Biernacki zapytał, jeżeli jest śliska zima, te zakręty dosypać, przystanki 
autobusowe to nie ma wyjazdu na powiatowe drogi, to czy oni przyjadą. 
Pan Nowakowski odpowiedział, iż wyjazd do posypania również się liczy jako akcja, nie tylko 
odśnieżanie. Zwalczanie gołoledzi jest liczony jako akcje.  
Dyskusja zamknięta.  



Pani Przewodnicząca Rady odczytała odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 12, przeciw 0, 
wstrzymało 0. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/127/12 została podjęta 12 głosami 
za i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad. 13. Analiza sprawozdania z wykonania budżetu Miasta i Gminy Chodecz za I 
półrocze 2012r. 

 
Przewodnicząca Rady Miejskiej poprosiła Panią Skarbnik o przedłożenie informacji w 
przedmiotowej sprawie. 
Pani Danuta Nowakowska Skarbnik Miasta i Gminy Chodecz odczytała uchwałę Nr 230/2012 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 30 września 2012 
roku. Treść uchwały stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
Pan Jerzy Stempczyński w zastępstwie Pana Powietrzyńskiego przedłożył pozytywną opinię 
Komisji Budżetu i Finansów. 
Pani Przewodnicząca otworzyła dyskusję.  
Dyskusja zamknięta. Pani Przewodnicząca poinformowała, że na sali nie ma obecnie Pana 
Szałańskiego , obecnych jest 11 radnych. 
Przewodnicząca Rady poddała pod głosowanie analizę sprawozdania z wykonania budżetu 
MiG Chodecz za I półrocze 2012 r. Za głosowało 11, przeciw 0, wstrzymało 0. Stwierdziła, że 
powyższe sprawozdanie zostało przyjęte 11 głosami za i stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 
 

Ad. 14. Uchwała  zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Miasta i Gminy 
Chodecz na 2012r.   

       
Przewodnicząca Rady Miejskiej poprosiła Panią Skarbnik o przedłożenie informacji w 
przedmiotowej sprawie. 
Pani Skarbnik wyjaśniła, jak już analizowano na posiedzeniu Komisji Budżetu i wspólnym 
posiedzeniu Komisji, w wyniku otrzymanych dotacji jak i również innych potrzeb dokonuje się 
następujących zmian w budżecie na 2012 rok. Treść zmian stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu.  
W zastępstwie Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów Kazimierza Powietrzyńskiego, 
Pan Jerzy Stempczyński wyraził opinię, iż Pani Skarbnik przedstawiła z czego wynikają te 
zmiany. Nie wszystkim to może się podobało ale opinia Komisji jest pozytywna. 
Pani Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusję. 
Pani Grażyna Wilińska powiedziała, że jej osobiście się to nie podobało, była przeciwna. I jest 
w dalszym ciągu przeciwna z czego one wypływają. Wykonanie dochodów jest na kwotę 54 % 
wydatków na 53. Pani Wilińska uważa, że podjęcie decyzji o kolejnym kredycie jest 
przedwczesne. Pani Skarbnik zakłada w uzasadnieniu, że wpływy z podatku rolnego i od 
nieruchomości będzie 150 tys. mniej, podatku od osób fizycznych 87 tys., podatek rolny 70 
itd. My dopiero rozpatrujemy I półrocze. Pani Wilińska ma wrażenie, że wszystko jest za 
wcześnie żeby już podejmować tak trudne decyzje.  Tym bardziej, że budżet w tym roku jest 
budżetem na dobrą sprawę, no z inwestycji nie zrobiliśmy nic. Znaczy nie mogę powiedzieć, 
że nic, bo tam 40 tys. chyba dopłacaliśmy do drogi w Woli Adamowej, w Przyborowie, 
zrobiliśmy trochę drogi w Strzyżkach i plac zabaw. Ale to były kredyty wzięte, więc też nie z 
naszego budżetu. Więc na dobrą sprawę my tylko bierzemy kredyty, cokolwiek robimy to 



spłacamy stare zadłużenia, i teraz nam będzie brakowało prawdopodobnie na 
funkcjonowanie. No chyba będzie trzeba gdzieś poszukać oszczędności.  
Pani Skarbnik odpowiadając Pani Wilińskiej stwierdziła, że wskaźnik wykonania dochodu 
podwyższony jest o dotacje na zadania zlecone, na zasiłki, na subwencje oświatowe. Jak już 
macie Państwo przed sobą dochody bieżące są wykonane na półrocze na poziomie 47,5 %. 
Nie ma co odkładać. Nie da się czegokolwiek zrobić w tydzień.  
Pani radna Wilińska zapytała jeszcze, że zostało 6 tys. z zakupów inwestycyjnych z Chodeczka. 
Pani Ewa Kwiatkowska prosiła o wykonanie ogrodzenia, te 6 tys. przekazujemy np. na 
materiały i wyposażenie UMiG. W momencie gdy nie ma tych pieniędzy my musimy szukać 
oszczędności, my nie możemy tak naprawdę według Pani Wilińskiej. Mówimy nie ma 
pieniędzy, bierzemy kredyty ale nic nie robimy po tej drugiej stronie, czyli nie szukamy 
oszczędności.  
Pani Skarbnik wskazała, iż w miesiącu sierpniu z Panem Burmistrzem zwróciliśmy się z prośbą 
do Wysokiej Rady celem podjęcia kroków na kredyt konsolidacyjny, który by wydłużył nasze 
spłaty ale nie pogłębiał zadłużenia, bo by były raty spłacone. Decyzja Państwa była taka, 
szanujemy ją. W związku z tym, musimy iść w tym kierunku, po to żeby właśnie ta Gmina 
funkcjonowała.  
Pani radna Kwiatkowska powróciła do pytania które zadała wcześniej ale miała czekać na 
odpowiedni moment. Te 30 tys. 500 zł-wydatki na konserwację oświetlenia drogowego, 
chciałabym właśnie teraz , w tym miejscu, co to jest utrzymanie i konserwacja. 
Pani Skarbnik odpowiedziała, iż tak jak mówi umowa z Energą została podpisana po 
uchwaleniu budżetu czyli to co było zapisane na podstawie stałej umowy, jeśli chodzi o ten 
zapis konserwacja. Nowa umowa niestety, Energa jest monopolistą. Umowa jest do końca 
roku. Od nowego roku ogłosić przetarg a co wyjdzie nie wiemy.  
Pani Kwiatkowska spytała, czy te zmiany nasze, mające na celu wyłączanie oświetlenia, 
przyczyniły się do tego że mamy teraz te 30 tys.  
Pani Skarbnik odpowiedziała, że nie, absolutnie. Z tego co Pan Burmistrz przedstawiał było to 
w granicach 40 tys.  
Pan radny Biernacki spytał dlaczego mamy płacić za to co nie jest nasze. Sieć jest własnością 
energetyki.  
Pani Skarbnik stwierdziła, iż należy spytać Pana Dzwonkowskiego, ona nie jest merytoryczną 
osobą.  
Pan radny Szałański zwrócił uwagę, iż Pan Biernacki ma rację. Sieć jest własnością energetyki. 
Z jakiej racji my mamy dopłacać za ich konserwację. Wcale nie widać żeby oni poprawiali, 
malowali, naprawiali. 
Pani Przewodnicząca Rady, w związku z kontrowersjami na temat oświetlenia poprosiła o 
odpowiedź na pytanie Pani Kwiatkowskiej Pana Andrzeja Dzwonkowskiego, przedstawiciela 
firmy Energa Oświetlenie.  
Pani Kwiatkowska zwróciła się z pytaniem do Pana Dzwonkowskiego, skąd zwiększenie 
wydatków na konserwację oświetlenia drogowego, kwota 30 tys. 500 zł. Co to znaczy 
konserwacja, jakie są obowiązki Gminy a jakie Energi.  
Pan Dzwonkowski odpowiedział na pytanie. Przedstawił strukturę firmy Energa S.A. O samej 
kwocie nie będzie się wypowiadał, samej usługi konserwacyjnej nie ma, ponieważ mamy 
umowę na usługę oświetleniową. Na co się składa „konserwacja” plus rozliczenie energii 
zużytej na potrzeby przetworzenia na światło. Energa Oświetlenie, zajmuje się sprawami 
związanymi z infrastrukturą elektroenergetyczną oświetleniową. Energa Operator jest 
właścicielem wszystkich liczników i dostarcza energię do użytkowników.  



Pani Ewa Kwiatkowska przyznała, że dla niej jest to „czarna magia”, tzn. że Gmina ma płacić za 
reorganizację Energi.  
Pan Dzwonkowski odpowiedział, że ma płacić za usługę oświetleniową. Następnie Pan 
Dzwonkowski udzielił kolejnych wyjaśnień. 
Pan Nowakowski Eugeniusz, wskazał, iż w poprzednich latach przy starym układzie, przed 
podziałem firmy konserwacja miesięczna kosztowała w granicach 5000 zł. W tej chwili około 
8000 zł miesięcznie. Te 5000 było przez 7, 8 lat. Natomiast faktem jest, że pewnie płacimy, jak 
stwierdziła Pani Kwiatkowska za reorganizację w firmie ale to już nie ma wpływu.  
Pani Skarbnik wyjaśniła, iż w tamtym roku za samą energię elektryczną zapłaciliśmy 246 tys. 
zł. W tym roku do października mamy 121 tys. 900 zł. 
Pan Szałański zapytał Pana Dzwonkowskiego dlaczego mamy płacić za konserwację linii co nie 
jest naszą własnością.  
Pan Dzwonkowski wyjaśnił, iż jego firma nie świadczy usługi konserwacyjnej, tylko usługę 
oświetleniową.  
Pani Przewodnicząca Rady zamknęła dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Poinformowała, iż na salę wrócił 
ponownie Pan Szałański i jest 12 radnych. Za głosowało 10, przeciw 1, wstrzymało 1. 
Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/128/12 została podjęta 10 głosami za i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
Pani Przewodnicząca Danuta Warszawska zwróciła się z prośbą do Pani Skarbnik aby o 
zmianach informować wcześniej, żeby to było ostatni raz, ponieważ radni chcą się zapoznać i 
przeanalizować wszystkie dane znajdujące się w uchwałach. 
 

Ad. 15. Uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego. 
Pani Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Pani Skarbnik. 

 
Pani Skarbnik Danuta Nowakowska przedłożyła informację w przedmiotowej sprawie.  
Pan Stempczyński w zastępstwie Pana Powietrzyńskiego, Przewodniczącego Komisji Budżetu i 
Finansów wyraził opinię, iż kredyt nie jest niczym dobrym i Komisja z „bólem serca” ale 
pozytywnie zaopiniowała. Lepsze to rozwiązanie niż żadne. 
Pani Przewodnicząca Rady otworzyła dyskusję. 
Radna Ewa Kwiatkowska zapytała jakie koszty będą tego kredytu, przy takim rozłożeniu, na 
taki okres. Jest podana kwota bez jakichkolwiek odsetek. 
Pani Skarbnik odpowiedziała, że będzie to dopiero w przetargach, negocjacjach. Tak jak 
wyliczała jest to w granicach na te 8 lat 112-111 tys. zł ale przyjmując wskaźniki obecne. 
Pan Stempczyński wyjaśnił, iż Komisja wystąpiła również do Pana Burmistrza aby 
zdyscyplinował wszystkie jednostki budżetowe czy organizacyjne Gminy, i szukał oszczędności 
tam gdzie się da, szczególnie w administracji i oświacie. 
Wiceprzewodnicząca Rady Grażyna Wilińska powiedziała dlaczego jest przeciwna. Dla niej 
jest to wszystko za wcześnie. W rezerwie celowej są odprawy na emerytury i na 
jubileuszówki, jest tam około 100 tys. Pytała czy te pieniądze będą wykorzystane. Brak jest 
odpowiedzi kto z Gminy będzie odchodził na emeryturę, komu będziemy dawać odprawy, w 
oświacie tak samo a my tylko bierzemy kolejne kredyty, które nic dobrego nie wróżą. To są 
ogromne koszty.  
Pani Przewodnicząca Rady zamknęła dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 



Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 9, przeciw 1, 
wstrzymało 2. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/129/12 została podjęta 9 głosami za 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 16. Uchwała w sprawie zmian do Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy 
Chodecz na lata 2011-2019. 
 
Pani Przewodnicząca Rady poprosiła Panią Skarbnik o przedłożenie informacji. 
Pani Skarbnik Danuta Nowakowska udzieliła informacji w przedmiotowej. 
Radny Jerzy Stempczyński wyraził pozytywną opinię Komisji Budżetu i Finansów, aczkolwiek 
zwracali uwagę na kolejne lata te założenia dotyczące dochodów są troszeczkę, nie tylko w 
skali naszej Gminy, idzie kryzys i to zaczniemy odczuwać już wszyscy począwszy od stycznia 
przyszłego roku. 
Przewodnicząca Danuta Warszawska otworzyła dyskusję.  
Dyskusji w tym temacie nie było ze strony radnych oraz gości, Przewodnicząca zamknęła 
dyskusję.  
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej odczytała projekt uchwały. 
Przewodnicząca Rady poddała uchwałę pod głosowanie. Za głosowało 9, przeciw 1, 
wstrzymało 2. Stwierdziła, że powyższa uchwała Nr XXIII/130/12 została podjęta 9 głosami za 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 17. Interpelacje i  zapytania radnych. 
 
Radna Ewa Kwiatkowska zwróciła się z zapytaniem do Pana Burmistrza: 
- czy zostały podjęte działania mające na celu oznaczenie Chodeczka jako strefy zamieszkania, 
- oraz szkoda, że te 6 tys. z Chodeczka, które mogłyby zakończyć zadanie inwestycyjne, teraz 
wygląda na nie dokończone, można by w przyszłości do tego powrócić i zwiększyć 
bezpieczeństwo dzieci, 
Pan Eugeniusz Nowakowski udzielił wyjaśnień w sprawie znaków. Ich ustawienie wymaga 
opracowania dokumentacji zmiany organizacji ruchu. Nie jest to sprawa darmowa, koszt w 
granicach 1,5-2 tys.  Pan Nowakowski wskazał, iż znaki są już zakupione i nawet próbował 
wcześniej z Panią Naczelnik Wydziału Komunikacji Starostwa Powiatowego załatwić to w inny 
sposób. Uprzedziła ona , iż ustawienie jakiegokolwiek znaku bez posiadania organizacji ruchu 
jest nie zgodne z prawem. Szczególnie w przypadku strefy zamieszkania gdzie daję się 
całkowite pierwszeństwo pieszemu, w przypadku jakiegokolwiek zdarzenia pierwsze o 
cokolwiek by pytano to kwestia organizacji ruchu. Nie ma tutaj takiej możliwości na „już”. Jest 
to kwestia kosztowna i nie możliwa do zorganizowania bez stosownego dokumentu. 
Pani Kwiatkowska prosi by tę sprawę monitorować i jak najszybciej załatwić. 
 
Radny Marcin Winiecki skierował pytanie do Pana Burmistrza czy będzie coś robione co do 
Pani Jabłońskiej, nie ma wody, pisma wysyła.  
Burmistrz Chodcza odpowiedział, iż z tego co wie, ustawa nas obliguje do robienia linii, 
przyłącza robi sobie każdy na własny koszt. 
Radni zwrócili uwagę, iż tam nie ma linii.  
Burmistrz zaprzeczył, jest linia, trzeba by złożyć do Zarządu i będziemy płacić od tego również 
jakieś tam opłaty roczne. Załóż wodę, załóż wodę, ta się nie da ludzie. Takich jest dużo więcej, 
3 w Psarach, 2 czy 3 osoby na Ignalinie itd. Jak by to był wyjątek to tak.  



Pan Winiecki wskazał, iż ta Pani (Jabłońska) była u niego, bo chciała pogłębić studnię. Mówiła, 
że pisała pisma ale nie ma odpowiedzi, użalała się, że ma małe dzieci. 
Pan Burmistrz stwierdził, że odpowiedź była. 
Pani Przewodnicząca Rady zwróciła się do Pana Grzybowskiego o rozeznanie się w kosztach. 
Przewodnicząca Danuta Warszawska dodała, iż jest pismo negatywne w tej sprawie.  
Pan Burmistrz powiedział, że to zgodnie z ustawą, to są pieniądze ludzie. 
Pan Grzybowski wyjaśnił, że tak jak powiedział Pan Burmistrz przyłącze każdy we własnym 
zakresie robi. Był tam, rozeznał sytuację, jest tylko problem kwoty, bo to jest rzędu 5 tys. zł. 
Ale jest problem gruntów, bo ta Pani ma tylko siedlisko i drogę wyjazdową, natomiast grunty 
wokół tej zabudowy należą do kogoś innego i nie wiadomo czy wpuści.  
Radny Henry Biernacki wskazał, że można zrobić jakiś punkt czerpania wody. 
Pani Przewodnicząca powiedziała, że na sali mamy sołtysa. 
Sołtys Lewandowski Wacław powiedział, iż ta woda jest potrzebna. Najpierw trzeba 
porozmawiać, czy on puści, bo nie wierzy, że nie. Trzeba spróbować pomóc żeby ludzie 
wiedzieli, że ktoś jest z nimi. 
Pan Grzybowski wskazał, że z pisma tej Pani skierowanego do ZGK nie wynika, że ona chce w 
czymkolwiek pomocy. Żąda tylko założenia przyłącza. 
Pani Przewodnicząca Rady stwierdziła, iż jeżeli tu jest naprawdę potrzeba, 6-dzieci, i 
rzeczywiście proszą o pomoc, więc jakąś minimalną pomoc moglibyśmy udzielić. 
Pan Szałański wskazał, iż należy pomóc. 
Pani radna Kwiatkowska myśli, że po to mamy w Gminie taką instytucję jak opieka społeczna i 
oni mają środki i mogą tej rodzinie pomóc. 
Pani Przewodnicząca powiedziała, że skierowała te pisma do Komisji Rady jak i również do 
Pana Burmistrza co i jak w tej kwestii. Będzie informował ją na bieżąco. 
 
Wiceprzewodnicząca Rady Grażyna Wilńska zapytała na jakim etapie jest studium wykonania 
w Gminie podziału, chodzi o tą ziemię o którą ubiega się cały czas żeby była wpisana. 
Burmistrz Chodcza odpowiedział, iż na sesji miała być Pani Szulc ale zachorowała i nie może 
być, 15 będzie już mogła mówić. 
 
Radny Marcin Winiecki zwrócił się z kwestią drogi w Szczecinie, która „idzie za nim”. Zwracał 
uwagę na to wcześniej Panu Eugeniuszowi Nowakowskiemu, jeśli ta droga nie jest potrzebna, 
bo nie jest już robiona odkąd pamięta, czy dać ją ludziom niech sobie poorzą czy co. Tam 
nawet się samochodem nie przejedzie. Prosiłem, tłumaczyłem, są „pracowniki”, nie wiem czy 
za siedzenie biorą pieniądze. Pyta co w sprawie tej drogi. 
Pan Eugeniusz Nowakowski stwierdził, że faktycznie była sprawa. Natomiast wycinka drzew i 
krzewów przy drodze wymaga uzgodnienia z Regionalną Dyrekcją Ochrony Środowiska, 
znajduję się wiele żyjątek, których nie wolno ruszać. Druga sprawa to Pan Nowakowski 
wyjaśnił, iż wie gdzie pracują i nie jest tak, że cos tam robią. Na Trzeszczonie robią, rów jest 
oczyszczony. Kanał Psary-Trzeszczon również, kolejne są na Lubieńcu również inne prace. Czy 
drogę zaorać trudno powiedzieć. Pan Nowakowski zapytał o decyzję radnych, która droga jest 
ważniejsza, jechać zobaczyć kto tam mieszka przy drodze i czy ją remontować. 
 
Pan Jerzy Szałański wskazał, iż apeluje od 7 lat o ten znak i nie ma kto go postawić, i nie 
wolno tego ruszyć. Nie rozumie tego obszar zabudowany kończy się za Mujtą, ale taki ostry 
łuk na Hucie, i żeby ten znak zdejmował prędkość przed tym łukiem, no to chore i jeszcze raz 
chore. Przestawić o 30 metrów za zakrętem, to każdy zrozumie. I jest to można powiedzieć 



śmiertelnym przekazem dla społeczeństwa. Na takim ostry łuku jest jedna prędkość. I tego 
nie ma kto naprawić, takie Podgórze zmarnowali, ludzi pozabijali. Urząd Wojewódzki to 
zrobił, zamiast poprawić to zepsuł drogę.  
 
Pani Przewodnicząca Rady zamknęła ten punkt. 
 
Ad. 18. Sprawy bieżące i wolne wnioski. 
 
Pani Przewodnicząca odczytała jakie pisma, wpłynęły do Rady Miejskiej w Chodczu: 
- pismo od posła na Sejm RP Łukasza Zbonikowskiego dot. likwidacji Posterunku Policji w 
Chodczu, 
- pismo od Wojewody Kujawsko-Pomorskiego również dot. likwidacji Posterunku Policji w 
Chodczu, 
- pismo od Głównego Komendanta Policji dot. likwidacji Posterunku w Chodczu, 
- pismo od Ministerstwa Spraw Wewnętrznych dot. również likwidacji Posterunku  w 
Chodczu. 
Przewodnicząca skierowała zainteresowanych do Biura Rady w celu zapoznania się z nimi. 
Przewodnicząca również poinformowała, iż otrzymała pisma: 
- w sprawie Pani Agnieszki Jabłońskiej od SZPO dotyczące udzielenia pomocy rodzinie 
Jabłońskich z Psar poprzez doprowadzenie wody do ich nieruchomości lub ustawienie 
beczkowozu z wodą, 
- tej samej treści jak wyżej pismo od P. Agnieszki Jabłońskiej z Psar, 
- od mieszkańców Psar czyli Agnieszki Jabłońskiej, Karoliny Kucharskiej, Janusza Szałkiewicza 
dot. doprowadzenia wody do ich nieruchomości, 
- pismo od Wojewody Kujawsko-Pomorskiego dot. sprawy Pani radnej Anny Twardowskiej, 
tak jak wspominał Pan Jerzy Stempczyński, znów „grupa radnych” zwracała się do Pani 
Wojewody. 
Przewodnicząca Danuta Warszawska wskazała, że wysłała pismo do Zarządu Dróg 
Wojewódzkich Rejon we Włocławku w sprawie wycinki drzew przy drodze 269 Szczerkowo-
Kowal z prośbą o wycięcie tych drzew. 
Również Pani Przewodnicząca poinformowała, że Rada otrzymała pismo: 
- od Starostwa Powiatowego dot. przekazania przez Skarb Państwa w formie darowizny na 
rzecz Gminy Chodecz nieruchomości działek nr 131/1 i 132/2, chodzi o ten skład buraczany w 
Woli Adamowej. Starosta odpowiedział negatywnie. Poinformowała, iż w tej kwestii wpłynęło 
także pismo z Woli Adamowej. Pani Przewodnicząca dzwoniła do Departamentu w 
Bydgoszczy przy Urzędzie Wojewódzkim, który zajmuje się sprawami Skarbu Państwa i pytała 
co można w tej kwestii zrobić. Rada może podjąć uchwałę, opisując stan faktyczny co 
rzeczywiście chcemy tam zrobić, czyli jeżeli jest to na cele musi to być przeznaczone na cele 
publiczne. Opisać co tam społeczeństwo chce zrobić. Powiedzieli, że w tej kwestii nie mają 
żadnych zastrzeżeń co do dawania w formie darowizny Gminie. Pani Przewodnicząca 
wskazuje by skorzystać ze wszystkich kroków. 
- pismo od Zakładu Gospodarki Komunalnej dot. ponownego przesunięcia terminu wpłaty do 
budżetu Gminy Chodecz nadwyżki środków obrotowych w wys. 148 tys. 158 zł 63 grosze za 
rok 2009 
- od Naczelnika Urzędu Skarbowego z Włocławka dot. analizy oświadczeń majątkowych. 
Przewodnicząca Rady poinformowała, że oświadczenia majątkowe są na stronie BIP Urzędu, 
zainteresowanych odsyłam do tej strony. 



 
Przewodnicząca Rady udzieliła głosu Panu Sekretarzowi w związku z tymi oświadczeniami 
majątkowymi. 
Sekretarz Miasta i Gminy Chodecz – Benedykt Nowakowski poinformował, iż jesteśmy 
zobowiązani złożyć powyższą informację Radzie Miejskiej, iż pracownicy oraz kierownicy 
jednostek organizacyjnych złożyli oświadczenia do 30 kwietnia . 10 osób było zobowiązanych, 
co przesłał Pani Przewodniczącej. Z ogólnej analizy wynika, iż nieprawidłowości nie 
stwierdzono. 19 czerwca przesłaliśmy oświadczenia do Urzędu Skarbowego  z kopią PIT, 
analiza przyszła i jest u Pani Przewodniczącej. Oświadczenia umieszczono na BIP i są dostępne 
dla wszystkich. Treść informacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Pani Wilińska zwróciła się z zapytaniami do Pana Dzwonkowskiego: 
- czy jest możliwość ustawiania różnej godziny włączania i wyłączania prądu i w różne dni, np. 
żeby w weekendy było włączone oświetlenie, 
- czy można żeby paliła się na przykład co trzecia lampa,  
- czy można porównać ilość kW, czy faktycznie takie wyłączanie energii według Pana wiedzy 
to oszczędności. 
Pan Dzwonkowski odpowiedział, że przy obecnej infrastrukturze zapalanie co drugiej lampy 
nie jest możliwe. W kwestii zapalania lamp w weekendy zegary nie mają takiej możliwości. 
Trzeba by było podjechać i przesterować zegar. Co do wielkości oszczędności jest ona duża. 
Można to wyliczyć.  
 
Pan Nowakowski zwrócił się do radnych jeżeli chodzi o pomysł możliwości świecenia co 
drugich lamp, czy docelowo jakby to wyglądało, demontaż lamp na stałe.  
Pani Przewodnicząca powiedziała, iż tą kwestię rozważymy na Komisji.  
 
Pan Janicki skierował pytanie do Pan Nowakowskiego Eugeniusza lub być może do wszystkich, 
posiada artykuł – „kupuję prąd bo tak jest taniej”, czy to znaczy musimy brać prąd tylko z tej 
firmy czy możemy z innej. 
Pan Nowakowski wskazał, że okoliczne Gminy zorganizowały w zeszłym roku przetarg w 
wyniku którego kupiły drożej niż my w drodze negocjacji z firmą Energa 
Operator/Oświetlenie.  
Pan Dzwonkowski stwierdził, iż wszystkie okoliczne Gminy to praktycznie każdy ma taką 
umowę jak z Gminą Chodecz, czyli my dostarczamy energię na te obiekty oświetleniowe w tej 
samej cenie. One natomiast zorganizowały przetarg na te inne urządzenia, na świetlice i 
wszystko co jest związane i tam uzyskały cenę gorszą niż ta którą mamy w tej usłudze 
oświetleniowej. 
 
Ad. 19. Zakończenie obrad sesji.  
Przewodnicząca Rady: „zamykam XXIII sesję Rady Miejskiej w Chodczu” w dniu dzisiejszym. 
 
 
        Przewodniczący  

 Rady Miejskiej 
 

          Danuta Warszawska 
 



 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


